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IGAZSÁGÜGYI MINISZTÉRIUM 

EMBERI JOGI MUNKACSOPORT TITKÁRSÁGA 

 

SZOCIÁLIS ÜGYEKÉRT FELELŐS TEMATIKUS MUNKACSOPORT  
 

                                                                                                                                                                                                                 IKT. SZÁM: VII-EJMCS/21/2/2023  

EMLÉKEZTETŐ 

2023. DECEMBER 15. 

 

Helyszín: 1011 Budapest, Fő u. 44-50. VII. emelet 701. tárgyaló 

Időpont: 2023. december 15. 11.00 óra 

Tárgy: Szociális Ügyekért Felelős Tematikus Munkacsoport ülése 

Jelen vannak: a mellékelt jelenléti ív szerint 

 

Fülöp Attila államtitkár úr, a Szociális Ügyekért Felelős Tematikus Munkacsoport elnöke 

köszöntötte a résztvevőket, ismertette a napirendet.  

A napirendet a tagok egyhangú szavazással elfogadták. 

1. napirend: A tematikus munkacsoport új ügyrendjének elfogadása 

Előadó: Fülöp Attila gondoskodáspolitikáért felelős államtitkár, Belügyminisztérium 

Elnök Úr elöljáróban jelzi, hogy a szociális területen is több fórum áll rendelkezésre, például 

az Országos Fogyatékosügyi Tanács, itt is folynak az egyeztetések. 

Az ügyrenddel kapcsolatban a Siketek és Nagyothallók Országos Szövetségétől (továbbiakban: 

SINOSZ) kaptak észrevételt, mely szerint nem értenek egyet a munkacsoportok 

összevonásával. Az összevonás indoka egyrészt az, hogy mind a fogyatékossággal élők ügyei, 

mind a hajléktalanügy ugyanahhoz az államtitkársághoz tartozik, másrészt több szervezet 

mindkét tematikus munkacsoportban részt vesz, harmadsorban az államtitkárság hatáskörébe 

tartoznak a felzárkózási kérdések is.  

Az összevonásnál a SINOSZ az ügyrend II.d) pontját kéri kiegészíteni a hajléktalanügy mellett 

a fogyatékosságügy területén tevékenykedő civil szervezetekkel is. Ezzel egyetért Elnök Úr.  



2 
 

A IV. 6. pontot kérték kiegészíteni azzal, hogy az üléseken, illetve a közös munka során az 

Emberi Jogi Munkacsoport Titkársága biztosítja mindenki számára az egyenlő esélyű 

hozzáférést. 

Dr. Babus Júlia (Alapvető Jogok Biztosának Hivatala Egyenlő Bánásmódért Felelős 

Főigazgatósága) azt szeretné, hogy az ügyrendben mind az Alapvető Jogok Biztosának 

Hivatala, mind az Alapvető Jogok Biztosának Hivatala Egyenlő Bánásmód Főigazgatósága 

szerepeljen. 

A SINOSZ javasolta továbbá, hogy tematikus munkacsoport ülésén vegyen részt az Autisták 

Országos Szövetsége, a Siketvakok Országos Egyesülete és az Értelmi Fogyatékosok Országos 

Érdekvédelmi Szövetsége is. Amennyiben ezek a szervezetek szeretnének a munkacsoportban 

részt venni, kérelmet kell benyújtaniuk az Emberi Jogi Munkacsoport Titkársága részére. 

Államtitkár Úr nem támogatja azt a javaslatot, hogy évi két ülést tartson a tematikus 

munkacsoport, az évi legalább egy ülés tartása felel meg az Emberi Jogi Munkacsoport 

ügyrendjének. Ez természetesen igény szerint lehet évi több ülés is. 

A SINOSZ javasolta továbbá, hogy a munkacsoport ülése előtt 10 nappal korábban kerüljön 

kiküldésre a meghívó. Államtitkár Úr kérdésére az Emberi Jogi Munkacsoport Titkársága jelzi, 

hogy a 10 munkanapot tarthatónak ítéli meg. Államtitkár Úr így ezt a javaslatot is tudja 

támogatni. 

A tagok az ügyrendet egyhangúlag elfogadták. 

 

2. napirend: Tájékoztató a fogyatékos személyek jogairól és esélyegyenlőségük 

előmozdításáról szóló 1998. évi XXVI. törvény módosításáról, a beszédfogyyatékosságnak a 

súlyosan fogyatékos állapotok körében történő nevesítéséről 

Előadó: Fülöp Attila gondoskodáspolitikáért felelős államtitkár 

Az Országgyűlés 2023. december 13-án fogadta el a fogyatékossággal élő személyek jogairól 

szóló törvény módosítását. A 2024. január 1-jétől életbe lépő változás értelmében a tartós 

fogyatékossággal járó beszédfogyatékosság fogyatékossági támogatásra jogosít majd.  

A végrehajtási rendelet társadalmi egyeztetése 2023. december 16-án járt le, de a 

fogyatékosságügyi szervezetek külön is megkapták azt véleményezésre, annak várható hatályba 

lépése szintén 2024. január 1-jén lesz.  
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Évente 3-4 ezer ember válik sztrók következtében beszédfogyatékossá, őket tudja majd ez a 

támogatás segíteni. 

 

3. napirend: Tájékoztatás „Személygépjármű beszerzés támogatása kerekesszékkel közlekedő 

személyek részére” (AUTÓPLUSZ2023) pályázatról 

Előadó: Fülöp Attila gondoskodáspolitikáért felelős államtitkár 

A kerekesszékkel közlekedő magánszemélyek, akik nem súlyosan mozgáskorlátozottak és 

eddig nem tudták igénybe venni a gépjármű beszerzési támogatást, nekik van egy kvázi egyedi 

pályázat, az Autóplusz pályázat. A döntés megszületett, a lebonyolító a Nemzeti 

Szociálpolitikai Intézet, a támogatások folyósítása is hamarosan megtörténik. 

Államtitkár Úr elmondja, hogy gyakran érdeklődnek arról, hogy mikor lesznek uniós 

támogatásból megvalósuló programok. 2023 novemberében megjelent egy Kormányhatározat. 

Ebben két konstrukció került nevesítésre a megváltozott munkaképességű személyek 

foglalkoztatásával kapcsolatban, az egyik 5,5 milliárd, a másik pedig 2,2 milliárd forint 

összegben. Az egyik az iskolából kikerülő SNI-s, fogyatékos fiatalok elhelyezkedését segíti 6-

12 hónapos munkatapasztalat szerzésében. A másik pályázat a rehabilitációs szolgáltatások 

igénybevételével a magasabb színvonalú munkahelyek betöltését fogja segíteni a felnőttkorúak 

számára. Ez a két pályázat van nevesítve egyelőre, amelyek a jövő év elején kiírásra kerülnek. 

 

4. napirend: A téli felkészülés, az ellátórendszer kapacitásai és az elhelyezési lehetőségek 

5. napirend: A HKA pályázatok eredményei (és a korábbitól eltérő konstrukciók megvitatása) 

Előadó: Fülöp Attila gondoskodáspolitikáért felelős államtitkár 

Az idei felkészülés is megtörtént. Országos szinten 280 szervezet vesz részt a 

hajléktalanellátásban az állami és önkormányzati szervek mellett. A Kormány 14 milliárd 

forinttal támogatja a hajléktalanellátó rendszer működését. Körülbelül ezer férőhelyet lehet még 

betölteni. Az országos kihasználtság 79 %, Budapesten 78%. Az utcai szociális munkák száma 

továbbra is 98. 

Új pályázati lehetőség volt a Hajléktalanokért Közalapítvány által lebonyolított és folyósított 

energiahatékonyságot segítő pályázatokat.  
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A három kategóriában (közüzemi kiadások kiegészítő támogatása, energiahatékonyság 

fejlesztése, egészségügyi ellátás támogatása) az igényelt támogatások az alábbiak: 

- az energia hatékonysági fejlesztések kapcsán 850 millió forint,  

- a közüzemi kiadásokra 80 millió forint, 

- az egészségügyi ellátásokra 240 millió forint. 

Az energiahatékonysági fejlesztésektől azt várjuk, hogy a működést is olcsóbbá, 

kiszámíthatóbbá tegye. Minden sikeres pályázatot benyújtó már meg is kapta a támogatást. 

 

Waller-Fekete Judit (Magyar Vöröskereszt) felveti a kérdést, hogy tervezik-e a közösségi 

ellátás kiszélesítését a hajléktalanellátás területén. A közösségi alapú ellátás filozófiája az, hogy 

a hajléktalanokat nem nagy intézményekben helyezzük el, hanem szociális munkával és 

mentorálással kísérve lakásbérlethez segítjük. Az Easy programban van is egy ilyen kiírás most. 

Fülöp Attila államtitkár úr válaszában elmondja, hogy a korábbi ilyen tapasztalatok az 

Elsőként Lakhatásért Programból ellentmondásosak. Az Európai Bizottsággal még vannak 

vitás kérdések folytatás tekintetében. A Hajléktalanokért Közalapítvány keretein belül 2024 I. 

negyedévében le kell folytatni az egyeztetéseket. Ha van beépíthető eredmény, akkor az a jövő 

évi pályázatokban megjelenhet. 

Novák Krisztina (Integrált Jogvédelmi Szolgálat) jelzi, hogy a hajléktalanokat érintő 

adatkezelés, valamint a hajléktalanszállókról az egészségügyi intézményekbe történő szállítás 

kapcsán sok panasz érkezett hozzájuk. Járásképtelen hajléktalanokat nem tudnak elszállítani 

egészségügyi intézményekbe. A fogyatékossággal élő személyek számára gyakran nem áll 

rendelkezésre gépjármű a szociális intézményeknél. Az ellátottakat nem tudják elvinni 

hivatalos ügyeik intézésére, illetve a számukra szervezett programokra. 

Dr. Andráczi-Tóth Veronika (Szociális és Gyermekjóléti Szolgáltatások Főosztálya, BM) 

hozzáteszi, hogy tavaly tél elején a fővárosban a diszpécserszolgálatok és az Országos 

Mentőszolgálat kidolgozott egy eljárásrendet a hajléktalanok szállítása kapcsán. Ez sok 

problémát utána megoldott. Kéri, hogy ha felmerült még probléma, akkor küldjék el, hogy ki 

lehessen vizsgálni. 

 

Egyéb kérdés nem merült fel, így Elnök Úr megköszönte a részvételt és berekesztette az ülést. 
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Hangfelvétel alapján készítette: dr. Tollas Orsolya vezető -kormányfőtanácsos 

Látta: Megyeri Gabriella csoportvezető  

Jóváhagyta:Fülöp Attila államtitkár  


